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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی - محمدرضا 
عارف در این جلسه با اشاره به اهمیت 
سازمان برنامه و بودجه و تاکید بر ارتقاء 
جایــگاه این ســازمان در نظام بودجه 
ریزی و برنامه ریزی کل کشور تصریح 
کرد: ســازمان برنامه و بودجه نقشــی 
مهم و اساســی در ایجاد هماهنگی بین 
وزارتخانه ها و دســتگاه های دولتی در 
جهت دهــی و برنامه ریزی منابع مالی 

موردنیاز طرح های بزرگ زیرساختی 
و عمرانی در کشور دارد.

معاون اول رئیس جمهور با تأکید 
بر اینکه شورای اقتصاد از نهادهای مهم 
و باســابقه تاریخی در کشور است که 
بایــد در جایگاه واقعی خود قرار گیرد، 
تصریح کرد: باید با توجه ویژه به نقش و 
عملکرد شورای اقتصاد و ارتقاء جایگاه 
آن، از ایجاد شوراها و کمیته های موازی 
برای تصمیم گیری اقتصادی جلوگیری 
شود تا راهبردها، وعده ها و برنامه های 

رئیس جمهور هر چه سریعتر عملیاتی 
شود. عارف همچنین به اهمیت توجه 
به نظرات بخش خصوصی و غیردولتی 
از جمله تعاونــی ها در تصمیم گیری 
هــا و برنامه ریزی های کلان اقتصادی 
اشــاره و تصریح کــرد: امروز انتخاب 
بخش خصوصی در اداره اقتصاد کشور 
یک اختیار نبــوده بلکه تکلیف و الزام 
است و باید در جلسات تصمیم گیری 
اقتصادی دولت همانند شورای اقتصاد 
بخش خصوصی و فعالین و کارآفرینان 

اقتصادی نقش پررنــگ ایفا کنند و از 
نظرات آنان در تصمیم گیری اقتصادی 

و بودجه ریزی استفاده شود.

معــاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکــه تعهد به آرمان هــای انقلاب و 
نظام، خدمت به مردم، بکارگیری افراد 

دردمند و متعهد از مهمترین معیارهای 
بکارگیــری و انتخاب افراد در جایگاه 
هــای مدیریتی در دولــت چهاردهم 

است، افزود: راهبرد انتخاب مدیران و 
وزرا در این دولت توجه به تفکر سیاسی 
نیست و باید مدیران دولت چهاردهم 
بــه دنبال تحقق آرمان ها و ارزش های 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و 
مطالبات مردم و و وعده های داده شده 
توســط رئیس جمهور و در رأس همه 
آنها حل مشکلات معیشتی و اقتصادی 
مردم باشند.وی بر به کارگیری نیروهای 
متخصــص، متعهد و جوان در مســیر 

رسیدن به این اهداف تاکید کرد.
همچنیــن در این جلســه حمید 
پورمحمدی رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه با اشــاره به اینکه هدف اصلی 
شورای اقتصاد گره گشایی از دستگاه ها 
و فعالین اقتصادی است، گفت: شورای 
اقتصــاد با نزدیک به یــک قرن تجربه 
در قالب های مختلــف و با برگزاری 
جلسات در کمیسیون های تخصصی 
با حضور معاونیــن وزراء، نمایندگان 
بخش هــای خصوصــی و تعاونی و 
نظــارت نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی نقشــی مهم در تصمیم گیری 

های اقتصادی کشور دارد. 
در ادامه جلسه شــورای اقتصاد 
کــه رئیس دفتر رئیس جمهور، وزرای 
نفت، جهاد کشــاورزی، تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی، رؤسای سازمان برنامه و 
بودجه، بانک مرکزی، سازمان حفاظت 
محیط زیســت، نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی و اعضای دستگاه های 
مربوطه حضور داشــتند، رویکردها و 
سیاســت ها و جهت گیری های کلان 
بودجــه ۱۴۰۴ طرح و ضمــن تأیید 
کلیات پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه 
مقــرر گردید نظرات اعضاء دریافت و 
در متن پیشنهادی برای طرح در هیات 
دولت اعمال گردد. در ادامه این جلسه 
درخواست وزارت نفت درخصوص 
طرح ضربتــی افزایش تولید نفت خام 
به میزان ۲۵۰ هزار بشکه در روز در ۳۴ 
میدان نفتی کشــور توسط شرکت ملی 
نفت ایران مصوب و مقرر شــد ساز و 
کار اجرایی این مصوبه طی تفاهم نامه 
ای بین ســازمان برنامه و بودجه، بانک 
مرکزی و شرکت ملی نفت ایران تعیین 
شود. همچنین سازمان برنامه و بودجه 
گزارشی از وضعیت اقتصادی و جهت 
دهی بودجه سال آینده در چهار شاخص 
کلان اقتصادی بخش حقیقی، بازار کار، 
بخش اسمی و شاخص نابرابری ارائه 
کرد که اعضاء و برخی از وزراء نظرات، 
رویکردها، پیشــنهادات و طرح های 

خود را در این زمینه مطرح کردند.

عارف در پنجمین جلسه شورای اقتصاد در سال 1403 :

انتخاب بخش خصوصی در اداره 
اقتصاد کشور یک اختیار نبوده بلکه 

تکلیف و الزام است
در پنجمین جلسه شورای اقتصاد در سال ۱۴۰۳ که به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، رویکردها 

و سیاست های کلان تدوین بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور مورد بررسی قرار گرفت و همچنین طرح ضربتی افزایش تولید نفت خام 
توسط شرکت ملی نفت ایران تصویب شد.

بهشتی روی کارشناس بانکی ؛

نرخ ثابت برای دلار جواب نمی دهد

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

ساخت ۲۷ شهر ساحلی طرحی بزرگ برای 
هم پیوندی استان های ساحلی و غیرساحلی

گروه اقتصادی - بهشــتی روی در خصوص سیاســت تثبیت ارزی در 
سال های اخیر نظیر ارز ۴۲۰۰ و ۲۸۵۰۰ تومان گفت: اعلام نرخ ثابت ارز، صرفا 
برای یک زمان مشــخص اعتبار دارد و فردای آن روز بی اعتبار است. مصطفی 
بهشتی روی، کارشناس نظام بانکی در نشستی اقتصادی پیرامون سیاست های 
مرتبط با نرخ سود در نظام بانکی، با بیان اینکه نرخ بهره بانکی اگر قرار باشد با 
دســتکاری همراه شود، تبعات برای نظام بانکی و اقتصادی دارد، گفت: این در 
شرایطی است که در اقتصاد، یک نرخ تورم و یک نرخ سود داریم. از سوی دیگر، 
وقتی سیاست انبساطی و انقباضی خاصی در سیاست های پولی مطرح نباشد، 
باید با نرخی نزدیک به نرخ تورم، به سپرده گذار، سود پرداخت شود و نسبت 
به نرخ تورم، با لحاظ کردن درصدی بالاتر از تورم، به گیرنده تسهیلات، تأمین 
مالی انجام شود. در این خصوص، نباید نرخ تسهیلات ثابت باشد و با توجه به 
ریسک اشخاص متقاضی دریافت تسهیلات، این نرخ نیز می تواند تغییر کند. وی 
در خصوص سیاست تثبیت ارزی در سال های اخیر نظیر ارز ۴۲۰۰ و ۲۸۵۰۰ 
تومان توضیح داد: اعلام نرخ ثابت ارز، صرفا برای یک زمان مشخص اعتبار دارد 
و فردای آن روز بی اعتبار است. بنابراین نمی توانیم نرخ ارز را ثابت نگه داریم. 
این در حالی است که بعد از انقلاب، دو سیاست تثبیت و تعدیل همواره مطرح 
بوده است. اما باید در نظر داشت که در اقتصاد کشورمان که با انبوهی از ناترازی ها 
مواجه است، نه می توان سیاست تثبیت را اجرا کرد و نه می توان به دنبال اجرای 
سیاست تعدیل نرخ ارز رفت. به گفته بهشتی روی سیاست تعدیل برای زمانی 
است که یک تعادل نسبی وجود دارد و توزیع نابرابری امکانات را شاهد نیستیم. 
به نوعی اکثریت جامعه دسترســی به منابع در کشور را دارند. اما وقتی ضریب 
جینی رشد کرده باشد و شاهد اختلاف طبقاتی در دسترسی به منابع باشیم، اجرا 
و پیاده ســازی سیاســت تعدیل را با مشکل مواجه می کند. این کارشناس نظام 
بانکی توضیح داد: معتقدم در این وضعیت باید به سمت سیاستی تحت عنوان 
تثبیتِ شــناور برویم. چراکه وقتی تورم ۴۰ تا ۵۰ درصدی داریم، نمی توانیم به 
سمت نرخ ثابت برویم و اعلام کنیم که تا پایان سال همین نرخ باید ثابت بماند. 
در خصوص سیاســت تثبیت شناور، فرض کنیم با دلار ۶۰ هزار تومانی، نرخ 
تورم انتظاری ۲۵ درصد برآورد شود؛ بنابراین نتیجه می گیریم که در یک سال، 
۱۵ هزار تومان به نرخ دلار اضافه می شود. در نهایت با این رویکرد، اقتصاد پیش 

بینی پذیر می شود و برای فعالیت های اقتصادی، عامل مثبت و مهمی است.

گروه اقتصادی - وزیر راه و شهرســازی در یکی از شبکه های اجتماعی، 
احداث ۲۷ شــهر ساحلی را طرحی بزرگ برای هم پیوندی استان های ساحلی 
و غیرساحلی عنوان کرد. »مهرداد بذرپاش« نوشت: احداث ۲۷ شهر ساحلی به 
وسعت ۳۶۲ هزار هکتار و با هدف توسعه اقتصاد دریامحور و ایجاد مناطق مولد و 
سکونتی و معیشتی دریا پایه در چهار استان سیستان بلوچستان، هرمزگان، بوشهر 
و خوزســتان در حال انجام اســت. وی تاکید کرد: این طرح بزرگ هم پیوندی 
استان های غیرساحلی و ساحلی را فراهم خواهد کرد. سکونتگاه های ساحلی ۲۷ 
گانه که با دیدگاه های مختلف گردشگری، گردشگری سلامت، دانش بنیان ها، 
ســکونتگاه های لجستیک، بنادر نســل ۵ و غیره ایجاد و احداث می شوند، در 

حقیقت دروازه های ورودی کشور در کنار سواحل است. 
از اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ مطالعات ۲۷ نقطه ساحلی طی مصوبه ای که اواسط 
فروردین از شورای عالی مسکن توسط رئیس جمهور به وزیر راه و شهرسازی 
ابلاغ شــده بود، آغاز و مطالعات برای مکان یابی این ۲۷ نقطه بر مبنای اتصال 
استان های غیرساحلی به سواحل استان هایی که به آب های آزاد دسترسی دارند، 
شــروع شد. هدفگذاری ساخت سکونتگاه های ساحلی در ۲۷ نقطه از کشور، 
مصوبه های لازم را در شــورای برنامه ریزی چهار اســتان ساحلی کشور یعنی 
هرمزگان، بوشهر، خوزستان وسیستان و بلوچستان اخذ کرده است. شهرهایی 
که احداث آنها در هم پیوندی با اســتان های بدون ســاحل که به دریای جنوب 
متصل نیســتند، برنامه ریزی شده است و به نوعی استانِ معین این شهرک های 

جدید خواهند شد.

گروه اقتصــادی - عضو هیات 
علمی موسســه مطالعات بین المللی 
انــرژی گفت: ما تفاهمنامه ۲۵ ســاله 
بــا چین منعقــد کردیم، اما بــا تداوم 
شرایط تحریم چین حتی یک ریال هم 
نمی تواند در کشــور ما سرمایه گذاری 
کند و شــرکت های معتبر این کشــور 
امــکان حضــور ندارنــد. مرتضــی 
بهروزی فر با اشــاره بــه چالش های 
صنعت نفــت و اقداماتی که در دولت 
چهاردهــم برای عبور از این شــرایط 
باید انجام شــود، اظهار داشت: یکی از 
مهم ترین مشکلاتی که ما در کل سیستم 
در ۳ سال گذشته داشته ایم شوآف بوده 
است. مثلا گفته شد که بیش ۱۰۰ میلیارد 
دلار قرارداد منعقد کردیم و تفاهمنامه ها 
بــه جای قرارداد معرفــی و این باعث 
شــد بودجه کشور و حداقل موجودی 
صندوق توسعه ملی هم بر باد رفت، از 
طرفی متناسب با پولی که سرمایه گذاری 

شد دستاوردی نداشتیم.  وی با بیان اینکه 
باید رئیس جمهور دولت چهاردهم باید 
بداند که با تداوم این شــرایط صنعت 
نفت امکان ادامــه حیات ندارد، افزود: 
مــا تفاهمنامه ۲۵ ســاله با چین منعقد 
کردیــم با تداوم شــرایط تحریم چین 
حتی یک ریال هم نمی تواند در کشور 
ما ســرمایه گذاری کند و شرکت های 
معتبر این کشور امکان حضور ندارند. 
عضو هیات علمی موسســه مطالعات 
بین المللــی انرژی گفت: ما نفت را نیز 
امروز با شرایط بسیار بد و با نرخ پایین 
و تخفیف بالا می فروشیم و در ازای آن 
در بهترین حالت کالای بنجل چینی وارد 
می کنیم، مسلما وضعیت اقتصاد کشور 
در یکی دو سال گذشته نشان نمی دهد 
که روزی ۱.۵ تا ۲ میلیون بشــکه نفت 
می فروشــیم. یکی از مواردی که آقای 
پزشکیان باید مدنظر داشته باشد اینکه 
بــرای حرف ها و ادعاهایی که در مورد 

اجرای پروژه ها تعیین می شــود؛ زمان 
تعیین کند اگر قرار است افزایش تولید 
داده شود، مســئول مربوطه سر موعد 
مقرر نســبت به وعده پاسخگو باشد.  
اگر عملیاتی بود تشــویق و در غیر این 
صورت مدیر مربوطه تنبیه شود و حتی 
ترتیباتی اتخاذ شود که نتواند در دولت 
کار کنــد، زیرا کارگران و کارکنان نفت 
بــا چنگ و دنــدان در این صنعت کار 
کرده اند که توانستند این وضعیت را در 
تولید نفت و گاز داشــته و حداقل ها را 
حفظ کنیم، مســلما اگر این تلاش نبود 
وضعیت از این هم بدتر بود.  بهروزی فر 
با بیان اینکه ناترازی صنعت گاز بدون 
تردید ســال به ســال بدتر می شــود، 
خاطرنشان کرد: باتوجه به عدم توسعه 
این صنعت؛ در اوج گرما هم بخشــی 
از نیروگاه هــا ســوخت مایع مصرف 
می کننــد یعنی ما حتی در اوج گرما که 
مصرف گاز در آف پیک اســت، امکان 

تامین گاز مصرفی کشــور را نداریم و 
وقتــی دما کاهش پیدا می کند که از این 
هم بدتر می شود و نتیجه اینکه صنعت 
پتروشــیمی باید کار را موتقف کند و 
نیروگاه ها سوخت دوم مصرف کنند. تا 
زمانی که مشکل مان را با دنیا حل نکنیم 
و ســرمایه و دانش فنی جذب نکرده و 
مدیریت نداشته باشیم هر سال اوضاع 
تامین گاز بدتر می شود، مگر اینکه تغییر 
اساسی داشته باشــیم.  این کارشناس 
حوزه انرژی در ادامــه درباره انتخاب 
محسن پاک نژاد بعنوان وزیر پیشنهادی 
نفت تصریح کرد: صنعت نفت کشور 
ما بیش از ۱۰۰ ســال قدمت دارد و بعد 
از انقلاب وزارت نفت تشــکیل شد، 
اما متاســفانه بعنوان وزارتخانه ای که با 
انقلاب شکل گرفته در این در دوره ۴۵ 
ســال عملا در تربیت مدیر موفق عمل 
نکرده است، یعنی به جایی نرسیده ایم 
مدیرانی در تراز بین المللی در شرکت 

ملی نفت پروروش دهیم که هم وزارت 
نفــت را اداره کند و هم در دنیا به عنوان 
وزیر نفت ایران تاثیرگذار باشند، ولی در 
هر حال آقای پاک نژاد بیش از ۲۵ ســال 
در صنعت نفت سابقه کار دارد می تواند 
وزیر مناسبی باشد به شرطی که مدیران 
ارشد و میانی وزارتخانه را از بدنه نفت 
انتخاب کند.  افرادی را منتصب کند که 
تاثیرگذار بوده و افق دید بلندمدت داشته 
باشند.  پاک نژاد می تواند یک مدیر موفق 
باشد اما لازمه آن این است که باید سایه 
تحریم از ســر صنعت نفت و اقتصاد 

کشــور حذف شود، تا زمانی که تحت 
تحریم هستیم؛ نمی توانیم قابلیت هایمان 
را به منصه ظهور برســانیم و متناسب با 
ذخایر نفت و گاز کشــور تولید داشته 
باشیم و از ســوی دیگر با بهینه سازی 
مصــرف کاری کنیم که با حفظ و حتی 
افزایش رفاه مردم کاهش مصرف داشته 
باشــیم، بعبارت دیگر تا مسئله تحریم 
حل نشود قوی ترین فرد دنیا هم بعنوان 
وزیر نفت ایران انتخاب شود؛ نمی تواند 
این کشتی در حال غرق شدن را نجات 

دهد.

گروه اقتصادی - معاون پشتیبانی، برنامه 
ریــزی و تحقیقات اتاق تعاون ایران گفت: همه 
فعالانی که در حوزه ســاختمان فعالیت دارند و 
به نوعی تولیدکننده هســتند، بر این نکته تأکید 
دارنــد کــه تصمیمات لحظــه ای باعث ایجاد 

مشکلات در حوزه مسکن شده است.
 علی مطیع جهانی، معاون پشتیبانی، برنامه 
ریزی و تحقیقات اتاق تعاون ایران با اشــاره به 
اینکه بر اســاس آخرین آمار های رسمی اعلام 
شــده، در تیرمــاه ۱۴۰۳ نرخ تورم نقطه به نقطه 
در حوزه مســکن و ساختمان ۴۰.۱ درصد بود، 

بنابراین نســبت به ســایر بخش های مصرفی 
کــه در ســبد خانوار، بالاترین نــرخ مربوط به 
مســکن اســت، گفت: در بحث شامخ که اتاق 
تعاون منتشــر می کند، عدد ۴۵ را برای شاخص 
اعلام کرده اســت که نسبت به سایر بخش های 
صنعت در کشورمان، حوزه نامناسب تری است؛ 
بنابرایــن با در نظر گرفتن نرخ تورم مســکن و 
شامخ مسکن، متوجه می شویم که به لحاظ تولید 
در کشور، شــرایطی را داریم که هم می تواند به 
ســمت پیشرفت هدایت شود و هم می تواند در 
شرایط نامناســب قرار بگیرد. وی با بیان اینکه 

همــه فعالانی که در حوزه ســاختمان فعالیت 
دارند و به نوعی تولیدکننده هستند، بر این نکته 
تأکید دارند که تصمیمات لحظه ای باعث ایجاد 
مشکلات در حوزه مسکن شده است، ادامه داد: 
در بحث تأمیــن منابع مالی برای تولیدکنندگان 
همچنان مشکلات گذشته وجود دارد و به نوعی 
می توان گفت که یکی از اصلی ترین مشکلات 
تولیدکنندگان مسکن، تأمین مالی است. همچنین 
بی ثباتی قیمت ها و نرخ ارز، باعث شده تا در کنار 
مشــکلات تأمین مالی، امروز شاهد تورم بالا در 
حوزه مســکن باشیم. به گفته این مقام مسئول، 

امتیازات حوزه صنعت و ســاختمان به گونه ای 
اســت که امروزه بیش از ۴۰ درصد گردش مالی 
در حوزه صنعت ساختمان رقم می خورد. اگر این 
آمار ها را کنار هم بگذاریم متوجه می شــویم که 
مقوله صنعت ساختمان در کشورمان چقدر حائز 
اهمیت است و می تواند به روند تولید ملی کمک 
کند. مطیع جهانی اظهار داشت: به لحاظ اشتغال در 
این صنعت، اگر بخش تولیدکنندگان، مشاوران، 
مهندسان، کارگران فصلی و کسانی که مستقیم و 
غیرمستقیم در حوزه صنعت ساختمان فعالیت 
می کننــد را در نظر بگیریــم، در نتیجه بالاترین 

رقم اشتغال در کشورمان، در حوزه ساختمان و 
مسکن است. به بیان دیگر، کمتر اتفاق می افتد که 
در حوزه ساختمان، نرخ بیکاری افزایش پیدا کند، 
زیرا چرخه صنعت ساختمان به یکدیگر متصل 
است. از چرخه تولید تا چرخه ساخت مسکن، 
همه به نوعی به یکدیگر وابستگی دارند. حتی در 
بخش نظارت، کارمندانی که امروزه در سازمان ها 
و وزارتخانه های مرتبط با حوزه مسکن، فعالیت 
می کنند. همه این ها به نوعی در چرخه ساختمان 
در کشورمان، فعالیت دارند که نشان از اهمیت این 

صنعت در اقتصاد کشورمان دارد.

تاثیر فروش روزی ۲ میلیون بشکه نفت را در اقتصاد ندیدیم

بالاترین نرخ تورم مربوط به مسکن است

ســازمان برنامــه و بودجه گزارشــی از وضعیــت اقتصادی و جهــت دهی بودجه 
ســال آینــده در چهار شــاخص کلان اقتصــادی بخش حقیقــی، بــازار کار، بخش 
اســمی و شــاخص نابرابــری ارائــه کرد کــه اعضــاء و برخــی از وزراء نظرات، 
رویکردهــا، پیشــنهادات و طــرح هــای خــود را در ایــن زمینــه مطــرح کردند.

 
گروه اقتصادی  - پیش بینی می شود با 
پایان برنامه ششم توسعه، محدودیت های 
ســلیقه ای و بی ضابطــه واردات کــه در 
مواردی مشــکلاتی برای تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان ایجاد کــرده بود، رفع 
شــود، هر چند همچنــان بخش زیادی از 
محدودیت های واردات که مربوط به گروه 
چهــار یا کالاهای لوکــس بوده، همچنان 

برقرار خواهد ماند.
از سال ۱۳۹۶ با خروج آمریکا از برجام، 
کاهش فروش نفت و در نتیجه کاهش منابع 
ارزی، دولت مجبــور به مدیریت منابع و 
در این راســتا واردات بسیاری از کالاهای 
لوکس ممنوع شــد.  سیاســت دیگری که 
در همین راستا در دستور کار قرار گرفت، 
تعمیق ســاخت داخل بود. در همین راستا 

ســال ۱۳۹۸ قانون ممنوعیت ورود کالا به 
کشــور با امکان تولیــد داخل به تصویب 
رســید که البته نقدهایی هم به آن وارد شد؛ 
چرا که برخی فعالان اقتصادی معتقدند این 
ممنوعیــت نه تنها به بــازار و تولید داخل 
کمکی نمی کند، بلکه گاهی فساد و قاچاق 

را افزایش می دهد.
در مقابــل وزارت صمــت معتقــد 
بــوده این محدودیت ها بر اســاس قانون 
حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی 
کشــور و حمایت از کالای ایرانی مصوب 
اردیبهشــت ۱۳۹۸ اعمال شده و همچنین 
ممنوعیت ورود به صورت ۱۰۰ درصدی 
صــورت نگرفته، بلکه بــا درنظر گرفتن 
کیفیــت و کمیت اقــلام و کالاها تصمیم 

گیری شده است.

بــا ایــن حــال در ســال های اخیر 
تولیدکننــدگان در بخش های مختلف از 
بخشــی از ممنوعیت های واردات انتقاد 
کرده انــد و معتقدند ایــن ممنوعیت ها در 
شرایطی ایجاد شده که تولید داخل کفاف 
نیاز بازار را نمی دهد. برای مثال دو ســال 
پیش تولیدکنندگان مبلمان گفته بودند که 
یکی از مشــکلات صنعــت تامین پارچه 
رومبلی حلقوی است؛ چراکه این پارچه ها 
تکنولوژی خاصی نیاز دارند و در سال های 
اخیــر دو یا ســه کارخانــه در این بخش 
راه اندازی شــده و تولیدکنندگان به بهانه 

حمایت از تولید داخل خواستار ممنوعیت 
واردات شــده بودند، اما تولید کفاف نیاز 
کشور را نمی دهد. در نهایت این وضعیت 
در ســال های اخیر در بازار انحصار ایجاد 
کرد و باعث افزایش قیمت پارچه رومبلی 

و مبلمان به عنوان محصول نهایی شد.
پیش از آن هــم محدودیت واردات 
مشــکلات این چنینی در بازار ایجاد کرده 
بود. برای مثال رئیس اتحادیه فناوران رایانه 
تهران در سال های اخیر بارها از ممنوعیت 
واردات مودم انتقاد کرده و گفته که بیش از 
۷۰ درصد مودم به صورت قاچاق به کشور 

وارد می شود. 
در مجمــوع طــی ســال های اخیر 
بارها در بخش هــای مختلف گلایه هایی 
نســبت به اعمال محدودیــت بی ضابطه 
در واردات برخی کالاها به اســتناد تولید 
داخل، در شــرایطی که ایــن میزان تولید 
کفاف مصرف را نمی دهد، مطرح شــده و 
بعضا این شــرایط منجر به افزایش شدید 
قیمت برخی کالاهــا و رونق گرفتن بازار 
قاچاق شده است. از جمله کالاهایی که در 
سال های اخیر با این مشکل مواجه شده اند 
)به اســتناد صحبت های تولیدکنندگان(، 

برخی از انواع مواد اولیه پوشــاک، آچار، 
لوازم ورزشــی و کالاهای آی تی است.اما 
حالا به نظر می رســد بــا آغاز برنامه هفتم 
توسعه، این رویه هم اصلاح شود. در همین 
راستا اوایل مرداد ماه رئیس سازمان توسعه 
تجارت در نامه ای خطاب به وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به عدم تمدید ماده 
۱۶ قانون حداکثر استفاده از توان داخل در 
برنامه هفتم، تاکید کرده بود که کارتابل فنی 
بررسی ساخت داخل در واردات کالا عملًا 

از پایان مرداد ماه، حذف خواهد شد.
رئیس کمیسیون گمرک اتاق بازرگانی 
ایــران نیــز در توضیــح وضعیت جدید 
ممنوعیت هــای واردات گفته که از ابتدای 
ســال ۱۴۰۳، با پایان برنامه ششم توسعه، 
دولــت دیگر اختیار ممنــوع کردن کالاها 

را به واســطه تولید مشــابه داخلی ندارد؛ 
بنابرایــن دولت در حال حاضر می تواند از 
ابزار سود بازرگانی برای حمایت از تولید 
داخل استفاده کند، اما سایر ممنوعیت های 
واردات همچنان پابرجاست که مهمترین 
آنهــا مربوط بــه واردات بیــش از ۱۳۰۰ 
 قلــم کالاهــای لوکــس و غیرضروری 

است. 
بنابراین می توان گفت هر چند بخش 
زیــادی از محدودیت هــای واردات که 
مربوط به گروه چهــار یا کالاهای لوکس 
بوده، همچنان برقرار اســت، اما پیش بینی 
می شود حداقل محدودیت های سلیقه ای و 
بی ضابطه واردات که در مواردی مشکلاتی 
برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایجاد 

کرده بود، رفع شود.

پایان ممنوعیت های بی ضابطه واردات

مشکل تولیدکنندگان و صادرکنندگان حل می شود؟

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در بیست و پنجمین 
میز صنعت گفت: طی ۲ ســال گذشته 
بیش از ۵۰۰ همت ســود شرکت های 
بورســی به صورت سوبسید و رانت 
از دســت رفته است. مجید عشقی در 
بیست و پنجمین میز صنعت با موضوع 
قیمت گذاری دســتوری و در دیدار با 
مدیران صنایــع، انجمن های صنفی و 
اتاق بازرگانی به بیان ریشــه های رکود 
دامنه دار بازار ســهام، به ویژه در ماه های 
اخیر پرداخت و اظهار کرد: این جلسه 
برای هماهنگی بیشتر اقدامات مورد نیاز 
از سوی شرکت ها، انجمن ها، سازمان 
بــورس و دیگر دســتگاه های اجرایی 
برای ارائــه پیشــنهادات لازم جهت 
سیاســت گذاری های صحیح، تدقیق 

استراتژی های توسعه صنعتی و مقابله 
با بحث قیمت گذاری دستوری بر طبق 
برنامه هفتم توسعه برگزار شده است تا 
موضوعات کلیدی را به مجلس و دولت 
جدید ارائه و در جلسات کمیسیون های 
مرتبط در این دو قوه تبیین کنیم. عشقی 
ایجاد اعتماد را برای ســرمایه گذاری 
در بــازار ســرمایه یک رکن اساســی 
توسعه و رشد مورد نیاز اقتصاد کشور 
خوانــد و تاکید کرد: این روزها اعتماد 
سرمایه گذاران به دلایل مختلف سلب 
شده است. قیمت گذاری دستوری نیز 
یکی از مهمترین عوامل از بین بردن این 
اعتماد است. در دوره جدید، مراجعی 
از جمله شورای رقابت، سازمان برنامه 
و بودجــه، وزارت اقتصاد و همچنین 
مجلس شورای اســلامی با برگزاری 

جلســات به صــورت تخصصی و با 
همکاری و هماهنگی بیشتر می توانند 
برای جلوگیری از آسیب های ناشی از 

قیمت گذاری دستوری کمک کنند.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار با اشاره به اهمیت صنایع بورسی 
و تأثیرپذیــری آنهــا از قیمت گذاری 
دســتوری بیان کرد: قیمــت گذاری 
دستوری، بر بازار سرمایه تأثیر مستقیم 
داشته و تشکیل سرمایه و سرمایه گذار 
را با چالش های زیاد مواجه کرده است. 
برخی صنایع مــرگ خاموش دارند و 
ممکن است تأثیر چالش هایی که امروز 
بعضی از صنایع با آن مواجه هســتند را 
مشــاهده نکنیم اما قطعاً در بلند مدت 
آشکار خواهد شد. وی با تاکید بر اینکه 
برنامه ریزی برای مقابله با قیمت گذاری 

دســتوری و تأثیر آن بر صنایع باید در 
رأس امــور قرار گیــرد و در این زمینه 
تقسیم وظایف شود، گفت: بخشی از این 
اقدامات باید در سطح خود شرکت ها و 
بخش دیگر در سطح انجمن ها، اصناف 
و در لایه هــای بعدی نیــز مجلس و 
وزارتخانه هــا و نهادهای نظارتی رقم 
بخورد. عشقی با بیان اینکه ما متأسفانه 
در حال حاضر بیــش از آنکه به دنبال 
سودآوری هر چه بیشتر صنایع باشیم، 
به دنبال عدم ضرر و زیان آنها هســتیم، 
مطرح کرد: طی ۲ سال گذشته حداقل 
۵۰۰ همت سود شرکت های بورسی به 
صورت سوبسید و رانت از دست رفته 
است که اگر این مقدار وارد چرخه تولید 
می شد قطعاً در شرایط تحریم، تحرک 
کافی به صنایع مهم و بزرگ کشور داده 

می شــد. رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار یکی دیگر از عوامل آسیب زای 
این روزهای بازار سرمایه را آثار انتشار 
گواهی ســپرده ۳۰ درصدی دانست و 
خاطرنشان کرد: انتشار گواهی سپرده ۳۰ 
درصدی که توسط بانک مرکزی ابلاغ 
شــد نه تنها در همان ابتدا آثار مخرب 
خود بر بازار ســرمایه را گذاشت بلکه 
این تصمیم اشتباه که بدون اخذ نظرات 
کارشناسی تمامی نهادهای ذیربط گرفته 
شــد به ضرر خود دولت هم تمام شد. 
وی ضمن اشاره به اینکه قیمت گذاری 
دســتوری میزان تولیــدات صنایع را 
کاهش محسوسی داده است، بیان کرد: 
صنعت خودرو اکنــون با ۲۵۰ همت 
زیان انباشــته مواجه بوده و در حالی که 
عملیات آن زیان آور اســت نمی تواند 

صرفاً با تجدید ارزیابی های مکرر زنده 
بماند. عشقی با اشاره به لزوم کمک های 
ویژه تیم اقتصــادی دولت چهاردهم 
به بازار ســرمایه، تصریــح کرد: کابینه 
اقتصادی دولت به مجلس معرفی شده 
و خوشبختانه آقای دکتر همتی و دکتر 
طیب نیا با توجه به ســابقه پیشین خود 
در امور اقتصادی کشور، بر مشکلات و 
مسائل واقف بوده و قطعاً می توانند ما را 
در زمینه بازار ســرمایه و قیمت گذاری 

کمک کنند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

بیش از ۵۰۰ همت سود شرکت های بورسی طی ۲ سال گذشته از دست رفت

عضو هیات علمی موسسه مطالعات بین المللی انرژی:


